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Szeretett Testvéreim! 

 
 Két külön történet van előttünk. Az egyikben a farizeusok és Heródes pártiak 
beszélgetnek Jézussal, a másodikban pedig, a tanítványok beszélgetnek Jézussal. Kezdetben 
úgy tűnik, mintha a két történetnek nem lenne semmi köze egymáshoz, azonban ez nem így 
van. A közös a két beszélgetés maga a téma, a téma pedig a jel. 
 Farizeusok jönnek, hogy Jézustól megtudják, hogy mi alapján tanít, mi alapján gyógyít, 
és mi alapján vonja kétségbe az általuk kiépített vallás alapjait. Ki vagy te, hogy ezeket 
cselekszed? Nagyon érdekes, hogy Jézus irányába szinte mindig ugyanez a kérdés hangzik el. 
Akár hívő, akár hitetlen, de mindenkinek az ajkairól egyszer felhangzik a kérdés, ki ez a Jézus? 
Ezt kérdezték a tanítványok is egymástól, amikor a tengert lecsendesítette: ki ez, hogy még 
szelek és a tenger is engedelmeskedik neki. És amikor Jézus bennünket is kiment egy 
betegségből, egy súlyos helyzetből, mi is megkérdezzük, ki vagy te Uram, hogy ily hatalmas 
dolgokat cselekszel? Emögött a kérdés mögött Jézus erejének, hatalmának a megtapasztalása 
áll. A farizeusok sem kérdezték volna, ha nem érezték volna az ő beszédének, tettének erejét. 
Ha te még nem tetted föl ezt a kérdést, ki vagy te, Jézus, ez azt jelenti, hogy még nem vált 
számodra nyilvánvalóvá az ő ereje. 
 Természetesen nem mindegy, hogy milyen belső indulattal kérdezzük ezt. Azért 
kérdezzük, mert valami nagy dolgot cselekedett velünk, megérintett, megragadott és 
elgondolkodtatott tanítása és követni akarjuk őt, vele akarunk élni, szeretnénk jobban 
megismerni életünk urát, vagy azért kérdezzük őt, mert csak a kíváncsiság hajt. Vannak, akiket 
a kíváncsiság hajt. Ki ez a Jézus, hogy ma is több százmillió ember követi őt. Ki ez a Jézus, 
akinek tiszteletére hatalmas templomokat emelnek, akinek mind a mai napig rengeteg ember 
életére befolyás van. Méltán válthat ki az emberből kíváncsiságot Jézus személye. Sőt, az a jó, 
ha valaki érdeklődik Jézus iránt, az ő tanítása iránt. Csak nem mindegy, hogy milyen lelkülettel 
tesszük ez. Ezek a farizeusok azért kérdezik, hogy ki ez a Jézus, mert az ő engedélyük nélkül, 
az ő tanításukkal szembe menve hirdeti az Isten örökkévaló Igéit. Az ellenség megismerése 
elengedhetetlen, ha le akarjuk győzni. Ismerd meg ellenségedet, és a gyenge pontjait támadd. 
Szinte hivatalos minőségben érkeznek meg Jézushoz a farizeusok és a Heródes pártiak követei, 
hogy jelet kérjenek tőle. Nem akármilyen jelet, hanem mennyei jelet. A jel kéréssel szinte 
felszólítják, hogy bizonyítsa, hogy neki jogában áll a tanítás, a gyógyítás, a vallási rendszer 
megváltoztatása. Nem elég az, hogy embereket meggyógyít, leprásokat megtisztít, nem elég az 
erővel teljes tanítása, nem elég a halott támasztás, nekik olyan jel kell, ami az égből jön. Nem 
tekintik a mindennapi életük csodás alakulását jelnek. A mindennapi élet földi élethez 
tartozik, annál valami több kell nekik. A farizeusoknak nem volt elegendő a mindennapi élet 
csodái, hogy reggel felkel a nap, hogy egészségesek vagyunk, hogy tudunk dolgozni, 
tevékenyen élni, hogy van családunk és vannak barátaink. Vajon nekünk elegendőek-e Jézus 
földi csodái ahhoz, hogy tudjunk benne hinni? Található a Szentírásban ilyen égből jövő jel. 
Például, amikor Uzza megragadja a szent ládát, és az égből villám sújt le rá. Vagy ilyen jel volt 
az, amikor a Szent Sátorra leszállt az Úr és afféle felhőben rajta volt. Vagy Mózes, akinek az 
arcát el kellett fedni, mert az Úr dicsőséges fényétől ragyogott. Ugyanilyen mennyei jelnek 
lehetett tekinteni, amikor az Isten átadja a kőtáblákat a Sinai hegyen Mózesnek, és a hegy 
füstbe, tűzbe burkolódzott. De az is mennyei jel, hogy Illésért az égből tüzes szekér jött el. Ezek 
afféle mennyei jelek, nincsenek lehetséges földi magyarázatok rájuk nézve. Ilyesmit kérnek 
Jézustól a farizeusok. Amikor Jézust keresztre feszítették ott is mennyei jelt kértek tőle, hiszen 
azt mondták neki, ha Isten fia vagy szállj le a keresztről. 
 Tudjátok Testvérek, a mennyei jel kívánása hatalmas veszély hordoz magába. Mert a 



mennyei jel kérése felér az Isten kísértésével, mert a mennyei jel kérése Isten iránti 
bizalmatlanságot mutat. Azzal, hogy mennyei jelet kérnek, azzal nem egyebet követelnek, mint 
hogy Isten közvetlenül mutassa meg magát, tegye magát egyértelműen megtapasztalhatóvá. 
De ki az, aki Isten jelenlétét közvetlenül kibírná? Kísértsük az Istent? Talán erősebbek vagyunk 
nála? Meguntuk az életünket, hogy Istentől mennyei jeleket kérünk? 
 Tudjátok testvérek, ezekkel a jelekkel az a baj, ha meg is történnek, attól még senki nem 
fogja segítségül hívni az Úr nevét. Hiába látta a nép a sok mennyei jelet a pusztában, mégsem 
hittek abban, hogy Isten be tudja őket vinni Kánaán földjére. Hiába volt, hogy amikor Józsué az 
öt király ellen harcolt megállította Isten az égen a napot, hiba volt a fürj meg a manna eledelül, 
hiába volt a vízfakasztás a sziklából, a szent sátoron az Úr dicsősége, a sinai hegyi törvényadás 
különleges körülményei, és még lehet sorol. Mindezek még sem voltak elegendők arra, hogy 
higgyenek Istenben. Még sem volt elég hitük, és bizodalmuk az Istenben. Akkor meg minek a 
mennyei jel? Aki hinni akar az Úrjézusban az mennyei jelek nélkül is fog benne hinni, aki pedig 
nem akar benne hinni, az mennyei jelek hatására sem fog őbenne hinni. Ma is hasonló 
mennyei jelet várnak néhányan, majd akkor hiszük benne, ha ezek a jelek megtörténnek. 
Dehogy is hisznek! A hit nem mennyei jeleken alapul. A hit éppen azt jelenti, hogy olyan 
dolgokat fogadok el valósnak, amelyek nincsenek bebizonyítva, jelekkel alátámasztva. Ami 
bizonyítva van, abba már nem kell hinni. Ami már bekövetkezett, abba már nem kell 
reménykedni. Ugyanígy el lehet mondani, hogy Jézus kereszthalálában nem kell hinni, hiszen 
az megtörtént, az dokumentumokkal alá van támasztva, de a feltámadása már nem. Igaz a sír 
őrző katonák elmondják, hogy Jézus feltámadott, de ez már csak közvetett bizonyítéknak 
számít, és ezt is letagadják. Itt kap szerepet a hit. A kereszthalált nem kell hinni, mert az 
bizonyított, a feltámadás viszont nem. És milyen jó, hogy a hit így működik! Mert a hithez 
bizalom kell. És tudjátok Testvérek, egy ilyen világban, ahol ma élünk milyen nagy szükség van 
a bizalomra. Jézus a Máté evangéliumában azt mondja, hogy nem adatik más jel, mint Jónás 
próféta jele, ahogy három napig volt Jónás a hal gyomrában, ugyanúgy lesz három napig a föld 
gyomrában. Csak ilyen jel adatik ennek a nemzedéknek, azért, hogy tanuljanak meg hinni 
benne. 
 A világban hatalmas bizalomdeficitben élünk. Az emberek nem bíznak egymásban. 
Nem biztosak abban, hogy ha elvégeznek egy bizonyos munkát, akkor az azért járó pénzt 
megkapják. A parókia felújításánál tapasztaltam azt, hogy több mesterember rá akart arra 
venni, hogy előre fizessük ki az építési anyag árát. Mert úgy voltak vele, ha a munkámat nem is 
fizetik ki legalább az építési anyagon ne bukjanak el. Nem volt meg bennük a bizalom 
irányunkba, mert azt tapasztalták, hogy becsapják őket. Alapvető bizalomdeficitben élünk, 
ezért nehezen tudunk bízni házastársunk hűségében, vagy abban, hogyha gyerekemet 
elengedem szórakozni, tudni fogja, hogy hol vannak a határok, meddig mehet el. De sokszor 
önmagunkkal szemben is megfigyelhetjük a bizalmi deficitet. Nem hisszük el, hogy letudunk 
rakni egy nyelvvizsgát, nem hisszük el azt, hogy megtudunk tanulni autót vezetni, bizonyos  
munkát el tudunk végezni. Nem csoda, hogyha sokan Istenben sem tudnak bízni. 
 
 Azért Jézus mégis ad jeleket, de csak azoknak, akik hinni akarnak benne. A 
tanítványokkal folytatott beszélgetése erre világít rá. „Őrizkedjetek a farizeusok kovászától.” - 
azaz attól a lelkülettől, ők maguk tudakozódnak felőlem – mondja Jézus. Ne fölényesen, 
ellenségesen, bizalmatlanul kérdezzétek, hogy én ki vagyok. Persze a tanítványok nem értik 
Jézust. Azon tanakodnak, hogy nem is hoztak magukkal kenyeret. Mennyire félreértik a 
Mestert! Jézus, hogy jobban megértesse velük mondanivalóját, és jeleket, amelyeket kaptak, 
emlékezteti őket a kenyérszaporítási csodákra. És ezzel nem másra hívja föl a figyelmet, 
minthogy ők már részesedtek jelekben, őnekik már adatott afféle földi jel, hogy az erősíts a 
hitüket, de úgy tűnik, hogy az is hiábavaló volt, mert még mindig nem tudnak annyira hinni a 
tanítványok, mint amennyire a szükséges lenne. Még mindig azon gondolkodnak, hogy nem 
hoztak magukkal kenyeret. Amikor Jézus a farizeusok kovászától óvja őket, akkor farizeusok 



gondolkodásától óvja őket. Ne fennhéjázva, felfuvalkodottan tudakozódjanak felőle, hanem 
hittel eltelve, az életükbe bekövetkező jelek segítségével. Lássák meg azt, hogy milyen sok jelet 
tett Isten az ő életükben! Ez a felszólítás nekünk is szól. Vegyük észre Istennek jeleit, a 
mindennapi csodákat, azt, hogy Isten tevékenyen jelen van az életünkben. A folyamatos 
tevékeny isteni jelenlét, ezt kell észrevenni naponként. Ebben vétettek a tanítványok, nekünk, 
kik valljuk magunkról, hogy Jézus követői vagyunk értenünk kell a Mestert, és mindent, amit 
nekünk mond, és amit velünk tesz. Ha értjük őt az csak azért van, mert közel vagyunk hozzá, 
ha értjük őt, akkor megnyugodhatunk, hiszen az annak a jele, hogy vele éljük a 
mindennapjainkat. 
 
 Szeretett Testvérek! Talán az egyik legszebb feladat, házi feladat számunkra az, hogy 
életünkbe keressük Isten jeleit, azokat a kicsiny csodákat, amelyek jobbá, boldogabbá teszik az 
életünket, és akkor megláthatjuk, megérezhetjük Isten szeretetét és gondoskodását, amellyel 
körülvesz bennünket. Az Úr segítsen bennünket abban, hogy mindennap megtapasztalhassuk 
őt. 


